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Каб добра з людзьмі 
жыць, не трэба 

каменя за пазухаю 
насіць

Бе ларусК ая 
прыК азК а

Каля спорта

Значна больш навінаў пра гарадоК на haradok.info
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дэмаграфія

База адпачынку «Азёрная», якая 
дзейнічае ў Гарадоцкім раёне на 
беразе возера Лосвіда больш пяці 
гадоў, імкнецца задаволіць попыт 
гасцей камфартабельнымі умовамі 
пражывання. У гэтым сезоне 
арганізавана з Віцебска бясплатная 
штодзённая дастаўка гасцей на базу 
і назад на камфартабельным 20-ці 
мясцовым аўтобусе FORD.

На турбазе дадаткова пабудавана 
спецыяльна абсталяваная барная 
стойка з крэсламі, на 2 паверсе 
тэрасы дома № 3 пабудавана дах, 
цяпер адпачынак у двух 3-х мясцовых 
нумарах стаў яшчэ камфортней.

Па шматлікіх просьбах пабудаваны 

3 адкрытыя альтанкі на 8 пасадачных 
месцаў для невялікіх кампаній, а 
таксама зашклілі і павялічалі да 80 
пасадачных месцаў альтанку ля возера, 
у ёй таксама ўстаноўлены камін і 
люстры.

Замест зімовага кафэ пабудаваны 
новы дом № 5 эканом-класа. У ім 
адзін 4-х мясцовы, адзін 3-х мясцовы 
і тры 2-х мясцовых нумары. Таксама 
да дома прыбудавана тэраса. А яшчэ 
пабудавана шале № 5 (за домам № 4) 
на 3 чалавека, летні домік на 2 чалавекі 
каля дома № 1 і медпункт. На базе 
таксама абсталяваная валейбольная 
пляцоўка.

Да паслугаў наведвальнікаў дзве лазні 

на дровах на берагавой лініі на 5 і 10 
чалавек, а таксама арганізацыя гульні ў 
пейнтбол на спецыяльна абсталяванай 
прафесійнай гульнявой пляцоўцы 
на тэрыторыі базы адпачынку. 
Для пражываючых прадастаўлены 
настольны тэніс, більярд, катанне 
на гідрацыкле з прафесійным 
інструктарам. Рыбная лоўля ў возеры 
і ў спецыяльна абсталяваным сажалцы 
задаволіць аматараў, бо магчыма 
паймаць вялікую рыбу.

Ўсім адпачывальнікам, якія 
арандуюць домікі або альтанкі, арэнда 
мангалаў прадастаўляецца бясплатна. 
Пры неабходнасці можна набыць 
вадкасць для развядзення агню, вугаль 
і дровы.

Для правядзення вяселляў, 
карпаратываў і іншых урачыстасцяў ў 
Вашым распараджэнні упрыгожаныя 
банкетныя залы на 100 і на 70 пасадачных 

месцаў, альтанка адкрытая ў возеры на 
20 пасадачных месцаў. Таксама ёсць 
вялікая зашклёная альтанка з камінам 
на самым беразе возера, міні-кафэ з 
камінам на 20 пасадачных месцаў і 
яшчэ тры адкрытыя альтанкі ля сажалкі 
і 3 адкрытыя альтанкі ля возера на 5-8 
чалавек.

На сайце бызы «Азёрная» http://
www.ozernaya.by ўжо можна 
адправіць заяўку на браніраванне. 
Варта адзначыць, што база адпачынку 
актыўна прадстаўлена ў сацыяльных 
сетках Аднакласнікі і УКантакце, дзе 
таксама шмат цікавага матэрыяла. 
Маршрут да базы пракладзенны не 
толькі з Віцебска, але і з Мінска, Масквы 
і Санкт-Пецярбурга. Кошт пражывання 
для беларусаў пачынаецца з 13 
рублёў за суткі ў будні дзень і 21 руб. у 
выхадныя дні.

л. антонаў

База адпачынку «Азёрная», якая размешчана ў в. Вялікае 
Лосвіда Гарадоцкага раёна, прываблібае адпачываючых 
сучасным сэрвісам і дэмакратычнымі коштамі. А з Віцебска 
для пражываючых забяспечана бясплатная дастаўка.

«АзёрнАя» прывАблівАе сучАсным сэрвісАм

— На каком языке 
говорят в вашей семье?

— На английском. Пока не 
освоила финский, но упорно 
с ним сражаюсь. Это очень 
интересный и красивый 
язык, нравится слушать 
финнов. Они говорят на 
выдохе — это придает 
особый шарм. Читаешь 
слова, кажется, запомнила 
уже, что-то воспринимаешь 
на слух, но заговорить на 
языке пока не удается.

— Юни помогает учить?
— Почему Юни? Ари!
— Но всюду вашего 

супруга называют Юни 
Киннуненом...

— Не знаю, почему так 
повелось. Изначально была 
чья-то ошибка. Я не сообщала 
имя, только фамилию. Вот и 
сопоставили ее со снимками 
финского биатлониста Юни 
Киннунена. Фамилия в 
стране распространенная 
— поэтому сделали вывод, 
что я вышла за Юни, а 
уточнять никто не стал. 
Мы очень долго смеялись 
над этой ситуацией, решая, 
за кого же я все-таки 

вышла замуж. Понятно, что 
людям хотелось узнать, 
кто это. Ари очень любит и 
уважает спорт, но никогда 
не был ни биатлонистом, 
ни каким-нибудь другим 
профессиональным спортс-
меном.

— после замужества 
и смены фамилии 
под финский флаг 
приглашали?

— Что вы, нет! Думаю, 
мало кто в курсе, что я 
теперь замужем за финном. 
Может, только Кайса 
Мякяряйнен и еще пара 
девочек. Я бы и не сменила 
гражданство. Прошла 
здесь школу, люблю нашу 
страну. И выступать буду за 
Беларусь, пока занимаюсь 
профессиональным спор-
том.

— Думаете об окончании 
карьеры?

— Оно неизбежно. Далеко 
не загадываю, возможно, 
закончу через год или два. 
Но после Олимпиады-2018 
попрощаюсь со спортом 
наверняка. После прошлого 
сезона были мысли 

закончить. Не понимала, 
что происходит. Работу 
выполняла, но результата не 
было. Однако я разобралась 
с причинами и захотела 
продолжить.

— Это решение связано 
со сменой главного 
тренера команды?

— Частично, да. Понимала, 
что в сборную приходят 
новые люди, и решала, 
оставаться ли в команде 
при новом раскладе. Ведь 
обновление тренерского 
состава — это неизменные 
новшества, к которым я 
не совсем была готова. 
Но Валерий Польховский 
позволил тренироваться 
по наработанным схемам с 
Федором Свободой. Я хотела 
с ним работать и получила 
такую возможность, поэтому 
тренерский фактор имел 
значение при решении 
продолжить выступления. 
Тем более что Свобода 
много почерпнул от работы 
с Эдером. Не скрою, мне 
хотелось тренироваться 
и у Альфреда. Знаю, как 
благоприятно его уроки 
влияют на мою стрельбу, 
и все хорошее, что 
происходило со мной на 
стрельбище в прошлом 
сезоне, это результаты его 
труда.

татьяна лукашевич
прессбол

Белорусская биатлонистка Анастасия Дуборезова, 
которая летом вышла замуж за финна Ари 
Киннунена, в интервью Татьяне Лукашевич 
рассказала, как СМИ перепутали ее супруга с 
финским биатлонистом Юни Киннуненом, ответила 
на вопрос, предлагали ли ей перейти под финский 
флаг и предположила, когда завершит карьеру.

АнАстАсия ДуборезовА 
рАсскАзАлА про супругА

Нацыянальны статыстычны 
камітэт у першым 
томе статыстычнага 
зборніка «Рэгіёны 2016» 
Нацстаткамітэт у раздзеле 
«Насельніцтва» прыводзіць 
даныя па дынаміцы змены 
населніцтва ў абласцях, 
гарадах і гарадскіх пасёлках 
Беларусі. Паводжле гэтых 
даных насельніцтва 
Гарадоцкага раёна ў 2001 
годзе складала 33410 
чалавек, а на канец 2015 года 
стала толькі 23 330 чалавек.

Адпаведна ў Гарадку ў 2001 
годзе было 14 070 жыхароў, 
а ў 2015 стала 12186, а ў 
г.п. Езярышча колькасць 
жыхароў за гэта стагоддзе 
зменшылася з 1999 чалавек 
да 1280. Сельскае ж 
насельніцтва ў аграгарадках і 
вёсках раёна скарацілася з 17 
341 чалавека да 9864. І калі на 
пачатку стагоддзя сельскае 
насельніцтва складала боль 
паловы жыхароў краю, то ў 
2015 годзе — 42%.

Скарачалася насельніцтва 
за першыя 15 гадоў гэтага 
стагоддзя і ў астатніх сельскіх 
раёнах Віцебшчыне. Тэмпы 
скарачэння склалі 7-11 

тысяч насельніцтва. Усяго 
ж сельскае насельніцтва 
Віцебьскай вобласці 
скарацілася на 154 тысячы 
чалавек з 2001 па 2015 
гады. Гэта значыць, што 
знікла больш шасці раёнаў 
з насельніцтвам, як на 
Гарадоччыне.

л. антонаў

Паводле апошніх статыстычных даных 
насельніцтва Гарадоцкага раёна з 2001 па 2015 
год скарацілася на 10080 чалавек. Асабліва моцна 
скарацілася сельскае насельніцтва раёна.

нАсельніцтвА 
скАрцілАся 

больш зА 10 тысяч 
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Злачыннасць

біятлон

Крыміналфутбол

Здарэнне

Матч у Сянно ўжо не 
вырашаў, хто выйдзе ў 
фінальную частку чэмпіянату 
Віцебскай вобласці. Але матч 
быў важным наконт таго, хто 
атрымае заліковыя ачкі ў плэй-
оф. Перавагі гаспадароў перад 
матчам былі істотнымі, бо яны 
не прайгралі ніводнага матча 
ў гэтым сезоне і два тыдні таму 
ў Гварадку буйна перамаглі ФК 
«Прамень — Кроў СК» з лікам 
3:0.

Але нашы футбалісты 
ўпершыню за апошнія 
некалькі сезонаў пазітыўна 
правялі апошні матч у гасцях. 
Маючы пэўныя праблемы са 
складам каманды, бо ў Сянно 
выехала толькі 12 футбалістаў, 
наша каманда выбрала 
тактыку гульні ад абароны. І 
сапраўды наша абарона стала 
амаль непераадольнай для 
гаспадроў. А напрыканцы 
першага тайма на 37 хвіліне 
Віталь Самсаненка паразіў 
браму гаспадароў.

На пачатку другога тайма ў 
адной з першых атак форвард 
гаспадароў Мікалай Жарненка 
зраўняў лік 1:1. Але потым 
на працягу 30 хвілінаў лік 
не меняўся, пакуль нашы 
футбалісты на контратаках 
не «наказалі» гаспадароў. 
Спачатку на 77 хвіліне 
Дзядзічікін вывёў «Правмень» 
наперад — 2:1, а на 86 хвіліне 
Віктар Рудоў давёў лік да 3:1 на 
нашу карысць.

Трэнер Сяргей Куракоў так 
пракаментаваў гульню: «Перед 
игрой у нас были большие 
проблемы с составом. Люди 
учатся, работают, травмы. Тем 
более играли перенесенный 
матч первого круга и не могли 
подтянуть дозаявленных 
игроков. Но с первых минут 
стало понятно, что наши ребята 
приехали играть и биться до 
конца. Завязалась интересная 
игра. Соперник конечно 
выглядел мощно, как по составу, 
так и по игре. Мы играли от 

обороны, рассчитывали на 
быстрые контратаки и ждали 
своего шанса. В итоге мы 
сыграли настолько слаженно 
и ответственно, что хозяева 
владея преимуществом имели 
минимум моментов чтобы 
забить. Но и с теми что были 
наш вратарь справился на 
отлично. На фоне классно 
игравших наших ребят 
немного выделялся Коля 
Петров. Оппоненты, сильные 
витебские игроки просто не 
успевали за ним, поэтому они 
его били и ломали, порой его 
становилось очень жалко. Но 
этот пацан выдержал и вся 
наша команда отыграла так, что 
каждый достоин уважения!

Эпилогом всего действия 
стал шмон наших карточек 
и заявки. Люди, которых я 
раньше уважал чуть ли не под 
лупой смотрели фотографии, 
печати, еще что то искали. Они 
не верили, что Городок мог их 
обыграть.

Но у нас, ребята, все четко 
и законов мы стараемся не 
нарушать.

С победой всех и верю что 
шороха мы еще наделаем!» 
https://vk.com/luch_gorogok

Мадэратар группы 
ФК «Сянно» Аляксей 
Кодзьман наступным 
чынам пракаментаваў 
гульню: «Попробуем 
подвести итог сегодняшнего 
противостояния! Откровенно 
говоря игра выдалась 
напряженно-тяжелой. Ска-
зался фактор опоздания 
соперника на матч. Такое 
ощущение, что парни просто 
перегорели перед матчем. 
Такое бывает... Это спорт... 
Что касается первого тайма, 
то можно сказать, что его 
практически проиграли. Было 
пару явных моментов, но ими не 
воспользовались. В основном 
приходилось противостоять 
грамотной обороне соперника, 
а также его молниеносным 

контратакам. Гости явно 
были более настроенными 
и готовыми к данной игре. 
Отсюда и дивиденды. „Горим“ 
0:1 после первого тайма ( гол 
в раздевалку), обидно, но это 
факт.

Второй тайм особенно 
не отличался от первого. 
Стартовый порыв нашей 
команды привел к 
уравниванию счета на 
табло. Но вскоре статус кво 
восстановился. Соперник 
снова взял инициативу 
в свои руки и повел 
сбалансированную игру. 
Однако в рисунке игры нашей 
команды преобладали в 
основном черные полосы. Ряд 
не реализованных моментов, 
сумбур в защитных рядах и 
еще очень много причин. Но 
самая главная — это своя 
игра, которой, к сожалению, 
мы сегодня не увидели. Можно 
сказать что наступил какой-
то спад в команде. С чем это 
связано?.. Многие задают этот 
вопрос, но ответ на него искать 
самой команде и тренеру. В 
первую очередь, считаю, надо 
пересмотреть игрокам свои 
ошибки, отношение к общему 
делу, взять себя в руки и 
проявить характер.Чемпионат 
продолжается и некогда 
сожалеть о прошлом. Эта 
игра уже достояние истории. 
Необходимо серьезно 
задуматься о предстоящих 
матчах и подойти к этому с 
особой ответственностью. 
Спорт — это где есть 
проигравшие и победители. 
Только от воли самих парней 
зависит дальнейшая судьба 
команды! Остается пожелать 
удачи в дальнейшем...» https://
vk.com/club70749215

Гэтым турам завяршыўся 
папярэдні этап чэмпіянату 
і нашы футбалісты выйшлі 
ў фінальны турнір з трыма 
заліковымі ачкамі.

Відавочна, што гэтыя ачкі , 
адабраныя ў чэмпіёна вобласці 
на яго полі, — добры стымул 
для гульні ў фінальнай частцы 
чэмпіянату.

л. антонаў

17 верасня ў апошнім матчы кругавога турніра 
чэмпіянату вобласці нашы футбалісты ў Сянно 
перамаглі мінулагодняга чэмпіёна з лікам 3:1. 
Выдатны фініш! Так трымаць!..

 «прАмень” нечАкАнА 
перАмог у гАсцях 

ліДэрА чэмпіянАту 

У Раўбічах у першай 
спрынтарскай гонцы 
біятланістаў наша Настасся 
Дубарэзава-Кінунен пры 
чатырох промахах заняла 
другое месца, саступіўшы 
Надзеі Скардзіна 22,7 
секунды. Шасцёрка жанчын 
выглядае так:

1. Надзея Скардзіна — 

21.04,6 (1 + 0)
2. Анастасія Дубарэзава — 

22,7 (1 + 3)
3. Дар’я Юркевіч — 26,8 (0 

+ 3)
4. Марыя Панфілава — 38,4 

(1 + 1)
5. Крысціна Ільчанка — 40,4 

(1 + 2)
6. Ірына Крыўко — 1.05,1 (3 

+ 1)
У мужчын перамог Юры 

Лядаў, а шасцёрка лепшых 
выглядае так:

1. Юрый Лядаў — 24.12,5 (0 
+ 0)

2. Уле Эйнар Б’ёрндален 
(Нарвегія) — 4,2 (0 + 0)

3. Вітаўтас Строля (Літва) — 
21,4 (1 + 0)

4. Караль Дамброўскі (Літва) 
— 50,4 (0 + 0)

5. Уладзімір Чапелін — 
1.08,9 (1 + 2)

6. Раман Елетнов — 1.23,3 
(0 + 3)

л. антонаў

ДубАрэзАвА і б’ёрнДАлен 
стАлі Другімі 

У Раўбічах прайшлі спрынтэрскія гонкі ў рамках 
адкрытага чэмпіянату Беларусі па летнім біятлоне. 
У мужчын перамогу атрымаў Юры Лядаў, нарвежац 
Уле Эйнар Б’ёрндален стаў другім. У жаночай 
гонцы перамагла Надзея Скардзіна, а Настасся 
Дубарэзава была другой.

Работнікам Гарадоцкай 
міжраённай інспекцыі 
атрымалася ўсталяваць кола 
асоб, жыхароў Віцебска, якія 
незаконна здабывалі ракаў 
для далейшай іх рэалізацыі. 
Зараблялі гандляры ў 
Гарадоцкім раёне на воз.
Лосвіда. Менавіта на ім 
25 верасня інспектарам і 
атрымалася затрымаць траіх 
з іх. У момант затрымання ў 
браканьераў знаходзілася 
339 асобін рака вузкапалага 
агульнай вагой 18,7 кілаграма 
і 13 ракаловак. Шкоду, 
прычыненую навакольнаму 
асяроддзі, ацанілі ў 508,5 
базавых велічыні.

На наступны дзень у гэтым жа 

месцы інспектары затрымалі 
яшчэ двух жыхароў Віцебска, 
у арсенале якіх знаходзілася 
21 ракалоўка. На гэты раз 
незаконны набытак склаўся з 
543 ракаў агульнай вагой 21,7 
кілаграма. Шкоду, прычыненую 
навакольнаму асяроддзю, 
ацанілі ў 814,5 базавых 
велічын.

Праваахоўнымі органамі 
вырашаецца пытанне аб 
узбуджэнні крымінальных 
спраў да кожнага з пяці 
браканьераў па ч.4 ст.281 КК 
Рэспублікі Беларусь. Паводле 
дадзенага артыкула жыхарам г. 
Віцебска пагражае пазбаўленне 
волі на тэрмін да 6 гадоў.

л. антонаў

Паводле інфармацыі прэс-службы Дзяржінспекцыі 
супрацоўнікі Гарадоцкай міжраённай інспекцыі 
аховы жывёльнага і расліннага свету у выхадныя 
дні злавілі пяць браканьераў з г. Віцебска, якія 
нанеслі прыродзе шкоду ў памеры 1323 базавыя 
велічыні.

брАкАньеры 
зДАбылі АмАль 

900 рАкАў

25 верасня ў Гарадоцкае 
аддзяленне МНС у 17-53 
паступіла паведамленне аб 
пажары ў дачным доме ў 
садовым таварыстве «Малое 
Кошо», якое размешчана 
на тэрыторыі Вайханскага 
сельсавета. У выніку пажару 

ў пакоі дачнага дома, які 
належыць грамадзяніну 1966 
г.н., пашкоджаны столевае 
перакрыцце, маёмасць, 
сцены.

Прычына пажару 
высвятляецца.

т. гаражанка

Паводле інфармацыі прэс-службы Віцебскага 
абласнога ўпраўлення МНС у нядзелю 25 верасня 
вечарам адбыўся пажар у садовым таварыстве 
«Малое Кашо»

нА ДАчы 
АДбыўся пАжАр

У першым томе статыстычнага 
зборніка «Рэгіёны 2016» 
Нацстаткамітэт у раздзеле 
«Правапарушэнні» прыводзіць 
даныя па злячынасці сярод 
непаўнагадовых у абласцях і 
раёнах краіны. Па Гарадоцкаму 
раёну за 2015 год афіцыйна 
зарэгістравана 15 злачынстваў 
сярод непаўнагадовых. Гэта 
больш чым у любым іншым 
раёне Віцебскай вобласці, дзе 
зафіксавана як правіла менш 10 
злачынстваў непаўнагадовых 
за 2015 год. Напрыклад у 
суседнім Шумілінскім раёне 
зафіксавана 4 злачынства, а 
ў Віцебскім раёне — 6 сярод 
непаўнагадовых. Бліжэй ж апа 
непаўнагадовай злачыннасці 
да нас Талачынскі раён — 13 і 
Лёзненскі — 12 выпадкаў.

Варта адзначыць, што толькі ў 
буйных гарадах і рэгіёнах гэтая 
злачыннасць у колькасным 

выражэнні большая. Так у 
Віцебску, Аршанскім і Полацкім 
раёнах непаўнагадовая 
злачыннасць склала адпаведна 
76, 32 і 22 выпадкі. Таксама 
трэба адзначыць, што ў 2014, 
2015 гадах гэта злачыннасць 
стала расці ў параўнанні з 2012 
і 2013 гадамі.

Наогул і па дарослай 
злачыннасці па колькасці 
выпадкаў на 100 000 
насельніцтва у Гарадоцкім 
раёне за 2015 год 
зарэгістраваны рост да 1319 
выпадкаў, што вывела наш 
раён на сумнае чацвёртае 
месца ў Віцебскай вобласці 
пасля Віцебскага, Шумілінскага 
і Дубровенскага раёнаў. 
А агульнанацыяналдьны 
паказчык за 2015 год склаў 
толькі 1022 выпадкі на 100 
тысяч насельніцтва.

л. антонаў

Нацыянальны статыстычны камітэт апублікаваў 
даныя аб дынаміцы правапарушэнняў сярод 
непаўнагадовых за апошнія пяць гадоў у краіне.

сумнАе ліДэрствА 
пА злАчыннАсці 

непАўнАгАДовых
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іхнія Забавы

наша ўлада

Вот он рассказывает про 
наши кошельки, корректирует 
наше меню и учит, как работать, 
а у меня в голове крутится 
неумолимый вопрос: а ему-
то откуда известно про нашу 
жизнь? Как может человек, 
отгородившийся от всех 
высоким забором своих 
резиденций, охраняемых от 
любого проникновения извне, 
вдруг рассуждать про цены в 
магазинах? Ведь он-то ценники 
наверняка видит не чаще, 
чем раз в пять лет в буфете на 
избирательном участке, да и то, 
судя по фото, они очень сильно 
отличаются от того, что обычные 
люди привыкли наблюдать в 
магазинах…

Или что, например, он может 
знать о том, как живут люди 
на селе и какую зарплату 
там получают доярки? Это 
на первых сроках правления 
бывший директор совхоза 
«Городец» имел об этом вполне 
себе адекватное представление. 
А что он может понять сейчас, 
приземляясь на специально 
расчищенное для него поле 
в центре показательного 
колхоза и общаясь с тщательно 
отобранными для него 
представителями «из народа», 

полностью довольными своей 
жизнью — ну, или способными 
имитировать это удовольствие?

А его слова о нашем рационе 
и рекомендации по питанию? 
Рассказывая о драниках, 
которым он учил готовить 
своего повара (!) «чтоб не как 
у собаки язык», или про то, 
что «только в хоккейный день, 
перед хоккеем» может «конфету 
съесть», он наверняка уверен, 
что тем самым выглядит этаким 
народным президентом, своим 
парнем. И ему даже невдомек, 
насколько далеко он в этот 
момент от того самого народа.

Мне вот, правда, интересно, 
откуда президент черпает 
информацию о жизни, чтобы 
потом учить других? Ему 
что, помощники на ночь 
показывают специальные 
видеосюжеты про народ? Или 
он, как халиф из восточной 
сказки, переодевшись в 
простые одежды, по вечерам 
разгуливает по стране, чтобы 
узнать, чем живут и о чем судачат 
его подданные? Ну, со вторым 
— едва ли. Судя по заборам и 
охране, которой окружил себя 
«оглушительно избранный 
и всенародно любимый» 
президент, он вряд ли осмелится 

на такие похождения.
Поэтому и получается, что 

доярки гомерически смеются, 
слушая про их небывалые 
зарплаты, а народ реально 
раздевается на работе — в 
ином смысле он-то уже давно 
раздет и утружен. Поэтому и 
рассказы про мечту и кошелек, 
вызывают горькую ухмылку, 
а рекомендации есть чаще 
овощи и рыбу больше похожи 
на анекдот про Ленина, 
который голодным крестьянам, 
жалующимся, что кроме соломы 
есть больше нечего и они скоро 
мычать начнут, заявляет, что 
сам только вот «съел медку и не 
жужжу».

Нет, я сейчас как раз не про 
то, что президент должен 
спуститься из своего кабинета 
и отправиться в магазин за 
кефиром, или уволить прислугу 
и самому начищать полы своих 
резиденций и готовить по 
вечерам ужин на всю семью. 
Я про то, чтобы перестать 
имитировать близость к народу, 
а заняться конкретными 
вещами, которыми должен 
заниматься президент.

А проблем накопилось 
столько, что белорусам давно 
уже хотелось бы услышать 
какой-нибудь рецепт спасения 
экономики, а не рецепт 
собственного вечернего меню.

светлана метёлкина
gazetaby.com

В последнее время, когда я слушаю выступления 
Лукашенко, меня не покидает странное чувство. 
Особенно, когда руководитель страны начинает 
рассуждать о жизни народа.

имитАция близости

Выбегла ўчора ў краму, і на 
выхадзе з двара бачу, як хлопец 
цуды маніпуляцыі са сродкамі 
сувязі дэманструе — у адной 
руцэ рацыю трымае, а другой 
на мабільным тэлефоне нешта 
набіраць спрабуе. Прайшла 
пару метраў па праспекце — 
яшчэ двое з рацыямі. На выхадзе 
з крамы — яшчэ двое.

Агледзелася я па баках — 
ды проста Джэймсы Бонды на 
выпасе, і па адзін бок праспекта 
Незалежнасці, і па іншы; дзе 
купкай стаяць, дзе па адным — 
з выглядам чалавека, які раптам 
забыўся, куды ішоў.

— А што гэта тут у нас 
адбываецца? — пытаюся.

Высветлілася — пакатушкі. 
Аляксандр Рыгоравіч з 
сямейнікамі мелі ласку 
стаць байкерамі. І ездзілі па 
Менску туды-сюды ў складзе 
трохтысячнай калоны 
матацыклістаў. Усюды ахова, 
усюды Джэймсы Бонды, ўсюды 
рацыі нешта тонам загада 
выкрумкваюць — то бок, і 
начальства пры працы.

І тут прыпомніла я, што ў 
нашай краіне ёсць закон, згодна 
з якім праца міліцыі, медыкаў, 
МНС, прыбіральшчыкаў на 
масавых акцыях недзяржаўнага 
значэння павінна аплачвацца 
арганізатарамі. А фестываль 
байкераў — гэта ж не парад 
у гонар Дня незалежнасці, не 
«Славянскі базар» і нават не 
«Дажынкі». Іншымі словамі, 

закон — акурат пра іх.
Падняла я свае старыя 

запісы, і нават расцэнкі на такія 
мерапрыемствызнайшла. Вось, 
напрыклад, калі арганізатары 
хочуць правесці пікет з удзелам 
10 чалавек, то трэба аплаціць 
працу пяці супрацоўнікаў 
міліцыі. «Пагадзінныя расцэнкі» 
на міліцыянтаў атрымлівалі 
актывісты ва ўсіх рэгіёнах 
Беларусі, тарыфы не сакрэтныя, 
яны стандартныя. Праца афіцэра 
міліцыі каштуе дзесьці $ 4 ў 
гадзіну, праца шарагоўца з ДПС 
— 3. Але гэта калі яны проста 
на месцы стаяць, за пікетам 
прыглядаюць ды начальству 
косткі абмываюць. Гэта без 
выездаў-раз’ездаў, выдаткаў на 
бензін і амартызацыю.

Лічым: тры тысячы 
байкераў — гэта 1,5 тысячы 
задзейнічаных супрацоўнікаў 
міліцыі. І нават калі палова з 
іх былі «высокааплатнымі», а 
другая — «натроечку», то гэта $ 
3000 плюс 2250. Разам: $ 5250 за 
адну гадзіну. Згодна з праграмай 
байкерскага фестывалю, у 11. 
00 яны збіраліся на Кургане 
славы, у 14.00 — ля Палаца 
спорту, гэта значыць з 10 раніцы 
да 15.00 мінімум міліцыя была 
задзейнічаная «магутнымі 
сіламі».

Памнажаем. І атрымліваецца, 
што аплата толькі міліцыі за 
эфектны праезд «байкера нумар 
адзін» па Менску на чале калоны 
матацыклістаў павінна скласці 

больш за $ 26 тыс.
А яшчэ ж было паказальнае 

выступленне перад байкерамі 
супрацоўнікаў ДАІ... А яшчэ дзеля 
байкераў былі перакрытыя 
цэнтральныя праспекты 
Менску — вы ўяўляеце, колькі 
б каштавала, напрыклад, 
кіношнікам перакрыць 
праспекты еўрапейскай 
сталіцы? А яшчэ мы не палічылі 
аплату працы медыкаў, 
пажарнікаў, камунальных 
службаў...

Так што фестывалі, матацыклы, 
сямейныя хобі, — гэта ўсё 
вельмі добра. Алебайкерскі 
фестываль гэта не дзяржаўнае 
мерапрыемства.

Закон у нас адзін для ўсіх, а 
значыць, трэба плаціць. Калі 
МУС нават з жадаючых правесці 
пікет супраць беднасці грошы 
здзірае, то вельмі цікава, які 
каштарыс беларуская міліцыя 
выставіла вершнікам на 
матацыклах?

Вось літаральна ў бліжэйшыя 
дні хачу пачуць ад міністра 
МУС Ігара Шуневіча, які дзіцячы 
дом ашчасціць яго ведамства 
буйным грашовым пераводам 
мінімум на паўсотні тысяч 
даляраў. А калі грошай няма 
або сума сімвалічная, то гэта ... 
крымінальная справа. Супраць 
міністра ці супраць начальніка 
сталічнай міліцыі — гэта ўжо 
няхай КДБ разбіраецца. А калі 
яны не змогуць — то проста 
абавязаны ўмяшацца наш 
галоўны змагар з карупцыяй.

Бянтэжыць толькі, што 
менавіта ён і ехаў на чале 
калоны...

святлана Калінкіна
belsat.eu

Закон у нас адзін для ўсіх, а значыць, трэба 
плаціць. Калі МУС нават з жадаючых правесці 
пікет супраць беднасці грошы здзірае, то вельмі 
цікава, які каштарыс беларуская міліцыя выставіла 
вершнікам на матацыклах?

цАнА «прэзіДэнцкіх 
пАкАтушАк»

Белорусские власти не 
афишируют вопрос о том, 
сколько стоят ресурсы и активы 
Беларуси, а если приводят 
цифры, то рассчитывают их с 
помощью такой методики, что 
пятилетний компьютер в два 
— три раза дороже нового, 
станок 20-летней давности 
оценивается, как новый робот, 
а здания 40-летней давности в 
финансовых балансах идут по 
цене $ 1500 — 2000 за кв. метр. 
Абсурд? Конечно, но именно 
таким абсурдом белорусские 
власти прикрывают 
свою профессиональную 
некомпетентность, бесхозяйст-
венность и коррупционность.

На начало 2001г. стоимость 
основных средств, включая 
незавершённое строительство 
и оборотный капитал (без земли, 
лесов, озер и рек), составила в 
народной валюте Беларуси $ 
79,1 млрд., а активы и богатство 
домашних хозяйств — $ 1,53 
млрд.

На начало 2006г. они составили 
$ 128,25 млрд.. Получается, что с 
2001 по 2005гг. коммерческие 
активы страны увеличились, по 
оценке правительства, на 62,1%, 
а домашних хозяйств — в 7,2 
раза.

На начало 2011г. стоимость 
основных средств и обротки 
составила 0,23 трлн. и 17 
млрд. За период 2006-2010гг. 
коммерческие активы подоро-
жали на 64%, а домашних 
хозяйств — в 2,9 раз.

Если же взять период 2001 
— 2010гг., то рост стоимости 
активов впечатляет: в 2,66 
раз для коммерческих 
организаций и в 21 (!) раз для 
домашних хозяйств. Это просто 
феноменальный рост.

Глядя на эти цифры, ясно 
вырисовывается логика 
Лукашенко. Первую пятилетку, 
до конца 1990-ых, можно опи-
сать, как вхождение в ситуацию, 
антикризисное управление 
и формирование команды. 
Следующие десять лет, как ему 
говорят статисты и числоводы, 
страна росла феноменально. 
Наступило головокружение от 
успехов. Казалось, Батька взял 
Бога за бороду. Окружение 
старательно, тщательно 
зализало все сомнения и точки 
напряжения в системе.

Перелом, который является 
следствием накопившихся 
ошибок предыдущих периодов, 
случился в 2011-2015гг. На 
начало 2016г. коммерческие 
организации и власти обладали 
капиталом в $ 158,88 млрд., 
семьи — $ 23,5 млрд. На начало 
2016г. по сравнению с началом 
2011г. капитал Беларуси 
подешевел на $ 51,35 млрд. или 
на 24,4%. Капитал домашних 
хозяйств «просел» на 27%.

Беларусь пятится назад 
со скоростью более 5 лет в 
пятилетку. Т. е. если кардинально 
не изменить экономический 
курс, модель развития, то к 
2020 году по уровню капитала 
у коммерческих организаций и 
бизнеса мы окажется в начале 
2000-х.

А теперь самое неприятное 
для белорусского прави-
тельства и официальных 

счетоводов. Оценка стоимости 
капитала в Br2950,3 трлн. для 
коммерческого сектора и Br436,1 
трлн. для домашних хозяйств — 
это результат использования 
существующих методик оценки 
стоимости активов. Эта оценка 
не имеет ничего общего с 
рыночной, т. е. с той ценой, за 
которую здания, сооружения, 
станки, машины и прочее 
оборудование можно продать. 
Она построена на архаичном 
способе оценки, основанном на 
балансовой стоимости. 

Как учит опыт десятков стран 
мира, а также сотни случаев 
банкротства в Беларуси, 
активы в условиях кризиса, 
при попытке продать их, резко 
дешевеют по сравнению с 
балансовой стоимостью и 
оценками правительства. То, 
что на бумаге стоит под $ 160 
млрд. рынок, т. е. реальные 
покупатели с «живыми» 
деньгами готовы будут купить 
только за ~$ 30 — 40 млрд. И то, 
с землёй и инфраструктурой, 
которая на ней находится. 
Кому нужны станки, машины 
и оборудование, на котором 
нельзя выпускать современные 
товары? Кому нужны здания 
и сооружения, которые дико 
энергонеэффективны?

Чем быстрее Лукашенко 
осознает опасную иллюзию 
богатства Беларуси, тем больше 
шансов, что под давлением 
общественного мнения 
(коммерческого и гражданского 
секторов) власти прекратят 
затянувшийся жестокий 
эксперимент на живом народе.

Хороший хозяин с 2001 по 
2016гг. увеличил бы стоимость 
производственных активов 
страны. Плохой хозяин сделал 
всё наоборот. Это как раз случай 
Беларуси. В 2016 году Беларусь 
стоит дешевле, чем в 2001г.

Официальные оценки пускают 
пыль в глаза. Смотря на них, 
власти думают: «Раз активы 
белорусских семей оцениваются 
на $ 23,5 млрд., то в условиях 
кризиса можно обложить их 
дополнительными налогами. 
Пусть поделятся со страной». 
Чиновники умалчивают, что 
на такую большую сумму они 
оценивают б/у автомобили, 
5-летние холодильники и 
телевизоры, а также квартиры 
по стоимости $ 1300 за 1м2. 
Поди продай за эти деньги — 
и ты услышишь диагноз своей 
экономической грамотности от 
потенциальных покупателей.

Хватит самообмана. 
Хватит продавать иллюзии 
благополучия. Хватит валить 
всё на мировой кризис, 
козни Запада/Кремля. 
Хватит невежественных 
«сам дурак». Страну спасать 
надо. Если продолжать жить 
в пропагандистской утопии, 
то, когда огромный пузырь 
белорусского богатства сдуется, 
в стране останутся, в основном, 
пенсионеры, бюрократы, 
силовики и работники 
государственных монополий.

Не надо быть пророком, чтобы 
узнать, кто первым пойдёт в 
расход.

ярослав романчук
facebook

Друзья, сколько стоит Беларусь? Понятное дело, 
речь не идёт о стране и людях, а о коммерческих 
активах, всему тому, что является капиталом для 
производства товаров и услуг.

«кАзАлось, бАтькА 
взял богА зА бороДу»

фінансы
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і вядомы пдв
У першым паўгоддзі 2016 года даходы 

кансалідаванага беларускага бюджэту 
склалі 13,46 млрд дэнамінаваных 
рублёў. Гэта прыкладна 1400 рублёў 
з разліку на кожнага жыхара краіны, 
ці амаль 3000 рублёў на кожнага 
занятага ў нашай эканоміцы. І гэта, 
між іншым, траціна ВУП краіны.

83,2% гэтай сумы сфарміравана за 
кошт падаткаў. Калі вы думаеце, што 
гэта ў асноўным падаткі, якія плацяць 
буйныя прадпрыемствы, то вы 
глыбока памыляецеся. Доля падатку 
на прыбытак у агульным аб'ёме 
падатковых даходаў кансалідаванага 
бюджэту склала ўсяго 6%. А вось 
доля падаходнага падатку, які 
ўтрымліваецца з заробкаў звычайных 
грамадзян, дасягнула 17%. Гэта другі 
па значнасці падатак для бюджэту. 
Важней толькі падатак на даданую 
вартасць, доля якога ў ВУП Беларусі 
складае аж 36%.

А як вы думаеце, хто плаціць у 
бюджэт праславуты падатак на 
даданую вартасць, стаўка якога ў 
Беларусі цяпер складае 20%? Ды вы 
і плаціце кожны раз, калі хадзіце ў 
краму. ПДВ — гэта ўскосны падатак, 
што закладваецца ў кошт тавару. 
Пакупнік плаціць ПДВ прадаўцу, а 
той, у сваю чаргу, пералічвае яго ў 
бюджэт.

Некаторыя тавары вызваляюцца 
ад выплаты ПДВ, але гэта хутчэй 
выключэнне, чым правіла. 
Атрымліваецца, калі вы купілі 
прадуктаў на 120 рублёў, 20 рублёў 

— гэта не самі пакупкі, а падатак на 
даданую вартасць.

немагчыма разабрацца хто, 
колькі і за што заплаціў

Але і гэта яшчэ не ўсё. Купляючы 
імпартны тавар, вы плаціце імпартную 
пошліну. А калі вы купляеце цыгарэты, 
алкаголь або аўтамабільнае паліва, 
то заплаціце акцыз. Напрыклад, у 
цане кожнага літра піва закладзены 
акцыз у памеры 35 капеек, а ў кожным 
пачку цыгарэт — ад 30 да 78 капеек у 
залежнасці ад маркі і сезону, у літры 
бензіну класа Еўра-5 — 23 капейкі. 
Па дробязях і набягае салідная сума 
— у першым паўгоддзі 2016 года 
дзяржава сабрала акцызаў на 970 млн 
дэнамінаваных рублёў.

Дарэчы, любое прадпрыемства 
выдатна ведае, што атрымаўшы 
прыбытак, прыйдзецца заплаціць 
з яго падатак. Гэтыя выдаткі 
першапачаткова закладваюцца ў цэны 
і кладуцца на плечы спажыўцоў.

Атрымліваецца, як з 
перакрыжаваным субсідаваннем 
ЖКГ: быццам бы тарыфы з'яўляюцца 
падвышанымі толькі для юрыдычных 
асоб, але фактычна тыя закладваюць 
гэтыя выдаткі ў кошт сваіх тавараў і 
паслуг, і асноўным плацельшчыкам 
ўсё роўна выступае шараговы 
грамадзянін. У дадатак да ўсяго 
яшчэ і схема сама па сабе складаная 
і заблытаная, і ў выніку наогул 
немагчыма разабрацца, хто, колькі і 
за што заплаціў.

Падлічыць дакладна, колькі падаткаў 
плоціць беларус, немагчыма. Усё 

індывідуальна і залежыць не толькі 
ад падатковых вылікаў, але і ад таго, 
што ён есць, п'е і дзе ўсё гэта купляе. 
Але давайце ўсё ж паспрабуем 
зрабіць прыкладны разлік для сям'і 
з двух чалавек з «чыстым» сукупным 
заробкам у 1500 рублёў. Выкажам 
здагадку, што гэтая сям'я за месяц 
выкурвае 30 пачкаў цыгарэт, выпівае 
10 літраў піва, купляе 100 літраў 
бензіну Еўра-5 і 1200 рублёў траціць 
на тавары і паслугі, якія ўключаюць у 
сябе ПДВ.

Па самых сціплых падліках 
атрымліваецца амаль 500 рублёў 
падаткаў (224 падаходны, 200 ПДВ, 50 
акцызы).

І гэта далёка не ўсё, а толькі тое, што 

можна больш-менш праўдападобна 
палічыць. І калі вы думаеце, што 
за кошт гэтых падаткаў дзяржава 
потым будзе плаціць вам пенсію, то 
вы памыляецеся. Адлічэнні ў Фонд 
сацыяльнай абароны насельніцтва — 
гэта асобная гісторыя, і нашай сям'і з 
прыбыткам у 1500 рублёў «чыстымі» 
ФСАН абыходзіцца яшчэ прыкладна ў 
600 рублёў. Іх плоціць працадаўца.

Гэта азначае, што сям'я з прыбыткам у 
1500 рублёў на самай справе зарабляе 
больш 2300 рублёў. Проста значную 
частку дзяржава ў адкрытую забірае 
адразу, а астатняе — непрыкметна, 
патрошкі, але бессаромна….
(скарочана)

“Заўтра тваёй страны”

Чаму ўлады хаваюць ад падаткаплацельшчыкаў як папаўняецца 
казна? У дзяржавы, як і ў кожнага з нас, ёсць свой гаманец — 
дзяржбюджэт. У яго дзяржава кладзе сваю «зарплату», якую яму 
плацяць самі грамадзяне ў выглядзе разнастайных падаткаў, 
штрафаў, пошлін і іншых плацяжоў.

колькі грошАй зАбірАе ДзяржАвА ў белАрусАў 

«Мы марылі аб сваёй зямлі, але 
зямля, якую мы атрымалі, не была 
марай. Гэта быў маленькі кавалачак, 
адна тысячная частка Блізкага 
Усходу. Гэтая зямля не вельмі добра 
да нас паставілася. Там былі балоты, 
маскіты, пустыня на поўдні, камяні. 
Выбіраць трэба было паміж камарамі 
і камянямі. На ёй было два возеры — 
адно мёртвае, другое перасыхаючае. 
Была легендарная рака — але і ў ёй 
вады не было. Гэта значыць вады 
не было ўвогуле. Ніякіх прыродных 
рэсурсаў таксама не было — ні золата, 
ні нафты. Тады казалі, што на Блізкім 
Усходзе ёсць два тыпы краін — краіны 
нафтавыя і краіны святыя. Наша была 
абсалютна святая, бо ў нас наогул 
нічога не было…

І мы падумалі: самае вялікае 
багацце прыроды — гэта чалавек. 
Людзі ўзбагацілі зямлю, а не зямля — 
людзей.

Мы ўсе сталі навукоўцамі. Кожны 
фермер у Ізраілі, кожны кібуц пачаў 
глядзець, як развіваць сельскую 
гаспадарку без вады, без зямлі. 
Мы пачалі развіваць яе. Гэта была 
першая сельская гаспадарка ў свеце, 
заснаваная на хай-тэку. Я сам быў 

тады студэнтам у сельскагаспадарчым 
універсітэце, мы спрабавалі 
праводзіць ірыгацыю — палівалі 
дрэвы гарачай вадой, думалі, што яны 
так будуць лепш расці.

Да вялікага здзіўлення, высветлілася, 
што сельская гаспадарка, якая 
заснавана не толькі на зямлі, але 
і на хай-тэку, працуе. У нас сёння 
дастаткова вады. Ваду звычайна 
знаходзяць — яе не здабываюць. А 
мы сталі яе здабываць. І мы атрымалі 
поспех. Мы пачалі апрасняць ваду, мы 
адшуквалі гародніну, якая не занадта 
шмат «п’е», займаліся селекцыяй. Вось 
вам сапраўдны сакрэт: для будучага 
важна не тое, што вы знаходзіце, а то 
што вы робіце.

У нас не было ні людзей, ні ўзбраення, 
мы ніколі не ваявалі, у нас было ўсяго 
450 тысяч насельніцтва, не было 
генералаў, не было ваеннага вопыту. 
ААН вырашыла стварыць дзяржаву 
Ізраіль, але фактычна ішла вайна. Што 
мы маглі рабіць? Дзве рэчы.

Першае — людзі павінны былі стаць 
мужнымі і храбрымі. Яны павінны былі 
зразумець, што ў нас няма выбару — 
мы павінны толькі перамагчы. Калі мы 
хоць адзін раз прайграем — усё.

Другое — паколькі ў нас не было 
зброі, мы пачалі яе вырабляць. Каб 
удасканальваць армію, нам давялося 
развіваць IT. Ізраільскі IT-сектар 
працаваў на войска. Таму што мы былі 
адны у варожым асяроддзі.

Навошта я вам гэта распавядаю? Да 
гэтага часу я кажу маладым хлопцам 
або дзяўчатам: сябры, у вас ёсць 
значна больш, чым вы думаеце. Не 
лянуйцеся. У вас ёсць значна больш, 
чым зямля вам можа прапанаваць. 
Вы можаце вырабляць рэчы, якія не 
дадзеныя вам. Гэта ўрок для ўсіх…

Нічога не падае з неба. Мы ў Ізраілі 
вельмі шмат працавалі. Што ў гэтым 
дрэннага? Не ведаю... Людзі ідуць 
у адпачынак — гэта пустая трата 
часу. Мне ўжо 90, і я ніколі не быў у 
адпачынку.

Мне кажуць: «Ты што, ненармальны? 
Як жа ты адпачываеш?» А я лепш буду 
працаваць. Я ад працы атрымліваю 
радасць.

І не будзьце песімістамі — гэта 
таксама пустая трата часу, асабліва 
калі часы мяняюцца.

Трэба ісці за навукай. У навукі няма 
межаў, абмежаванняў, навука не мае 
рэфлексіі.

Не спрабуйце вырашыць праблемы 
мінулага, я не ведаю, ці магчыма гэта 
наогул. Мінулае наогул не грае ніякай 
ролі. Проста вывучыце яго, каб вы не 
паўтаралі старых памылак. У мінулым 

няма ні будучыні, ні надзеі.
Большасць людзей хочуць памятаць, 

а не ўяўляць — гэта самая вялікая 
памылка. Што вы хочаце памятаць? Усе 
зробленыя вамі памылкі? На гісторыю 
нельга абапірацца. Гісторыкі былі 
вестунамі каралёў і тых, хто быў пры 
ўладзе — яны казалі тое, што трэба.

Людзі баяцца чагосьці... Толькі Бог 
ведае, што з намі будзе.

Мяне пытаюцца часам: калі 
азірнуцца назад, якімі былі вашы 
самыя вялікія памылкі? Я адкажу: 
мы думалі, што ў нас вялікія мары. А 
цяпер мы разумеем, што яны былі не 
такімі ўжо вялікімі. Трэба марыць пра 
большае. Чым большая ваша мара, 
тым большага вы даможацеся.

Ваша маладое пакаленне — 
цудоўнае. Але што мяне злуе ў іх — 
яны пагарджаюць палітыкамі. Яны 
кажуць: палітыка карумпаваная, яна 
не для нас. Я адказваю: вы сумленныя, 
вы хочаце сумленнай палітыкі — 
ідзіце і рабіце сумленную палітыку.

Гэта ўсё ўрокі, якія я сам вынес з 
мінулага.

Яшчэ людзі пытаюць мяне, як 
заставацца актыўным. Гэта вельмі 
проста. Лічыце у розуме вашыя 
дасягненні і мары. Калі вашых мараў 
больш, чым дасягненняў — значыць, 
вы ўсё яшчэ маладыя. Калі наадварот 
— вы старыя".

“наша ніва”

У мінулым годзе, як выяўляецца — за год да смерці, 92-
гадовы Шымон Перэс, дзявяты прэзідэнт Ізраіля і ўраджэнец 
беларускага Вішнева, прыехаў у Кіеў. Перэс прыляцеў, каб 
гаварыць пра ляноту, смеласць і дзёрзкасць надзеі.

шымон перэс: трэбА мАрыць прА большАе 
памяць


